
 

   

Z obsahu: 
● X. sjezd OS PHGN zvolil vedení a schválil program do roku 2028 

● 1. sněm OS PHGN schválil rozpočet na tento rok a zvolil členy 

revizní komise 

● Usnesení sjezdu a 1. sněmu OS PHGN 

MĚSÍČNÍK ODBOROVÉHO SVAZU PRACOVNÍKŮ HORNICTVÍ, GEOLOGIE A NAFTOVÉHO PRŮMYSLU 

X. sjezd schválil program svazu  

i vytvoření Energetické tripartity 

Delegáti, kteří zastupovali všechny členy odbo-

rového svazu, vás opětovně potvrdili do vedou-

cích funkcí, a to jednomyslně. Co to pro vás 

znamená?  

Chci prostřednictvím našeho svazového časo-

pisu poděkovat zaměstnancům pražského 

pracoviště, radě svazu a všem členům příprav-

ných komisí za obrovské úsilí vynaložené  

k tomu, aby se X. odborový sjezd mohl uskuteč-

nit. Na naší stěžejní akci byli pozváni hosté  

z domova i ze zahraničí. Přípravě sjezdu jsme 

věnovali praktický celý rok. Vše jsme promýšleli 

do detailu, aby jednání bylo důstojné a efektiv-

ní, což se nakonec plně podařilo. I když určitá 

komplikace se vyskytla, a to v důsledku one-

mocnění prvního místopředsedy Josefa Zelen-

ky. Tím došlo ke změně sjezdové koncepce, 

protože Josef Zelenka v ní měl hrát důležitou 

roli. Jeho úkoly musel převzít druhý místopřed-

seda Jiří Waloszek, který se toho zhostil skvě-

lým způsobem. Pracovní část sjezdu řídil Šte-

fan Pintér, který se tohoto úkolu zhostil rovněž 

skvěle. To vše mě opravňuje ke konstatování, 

že všichni, kdo se na přípravě a průběhu sjez-

du podíleli, byli naprosto úžasní, delegáti sjez-

du a sněmu byli k jednání plně připravení a  

z toho důvodu jednání probíhala bez zbytečné-

ho zdržování a byla efektivní. Slavnostní část 

sjezdu za účasti delegátů a 14 hostů se nesla  

v důstojném a přátelském duchu a byla 

ozvláštněna vystoupením děvčat z taneční 

školy Horizonty z Havířova.  

 

Konečný dojem? 

Určitě se nemáme za co stydět. Pracovní část 

sjezdu probíhala přesně podle zvoleného pro-

gramu, organizátoři fungovali, jak měli, všech-

no bylo dokonale připravené a sjezd proběhl  

v časovém předstihu, takže na něj mohlo hned 

navázat jednání 1. sněmu odborového svazu. 

 

Delegáti schválili stěžejní dokumenty, jako 

rozpočet svazu, program na další čtyřleté obdo-

bí a stanovy. Vedení a rada svazu mohou tedy 

ihned začít plnit a uskutečňovat závěry sjezdu 

a sněmu. Popravdě, v jaké kondici je odborový 

svaz při vstupu do čtyřletého volebního období, 

které rozhodně nebude jednoduché? Bude mít 

dostatek sil a prostředků k obhajobě práv 

svých členů a zaměstnanců těžebních odvětví? 

Jsme si vědomi, že schválením programu na 

roky 2024 až 2028 jsme si stanovili velice 

náročné, ale splnitelné úkoly. V současné do-

bě, kdy této zemi vládne nevyzpytatelná pětiko-

alice premiéra Petra Fialy, se snažíme jednat 

nebo přimět ministry a politiky k jednání napří-

klad o záchraně těžebních a energetických 

odvětví a pracovních míst, o důchodové refor-

mě. Je velice složité predikovat, jak cokoliv 

dopadne. Pokud dostaneme prostor, připomín-

kujeme vládní materiály, jako například Národ-

ní plán reforem, návrh zákona o klimatu, Státní 

energetickou koncepci a další. Jsme v tom 

směru velmi aktivní. Zúčastňujeme se různých 

jednání, například konference Efektivní energe-

tika, jednáme o pozvání na konferenci o spra-

vedlivé transformaci v Míčovně Pražského hra-

du pod záštitou prezidenta republiky. Na všech 

akcích se jako doposud budeme snažit prosa-

zovat zájmy našich členů tak, abychom jim do 

budoucna zajistili pracovní místa a snazší pra-

covní život. Ale s touto vládou to nebylo a nebu-

de opravdu jednoduché. 

 

Můžete být konkrétní? 

Je tady například prohlášení majitele skupiny 

Sev.en Česká energie Pavla Tykače, že se mů-

že stát, že uzavřením jeho uhelných lomů a 

elektráren je ohroženo na 3000 pracovních 

míst v regionu, který je i beztoho sociálně dost 

postižený. To se týká vývoje cen jak energetic-

kého i koksovatelného uhlí. Generální ředitel 

OKD Roman Sikora, který byl hostem slavnost-

ní části našeho sjezdu, řekl, že OKD bude těžit 

uhlí možná do roku 2026 ovšem právě s ohle-

dem na ceny uhlí. Takže ta situace je bude 

velice složitá právě v těžebním a energetickém 

oboru. Přesto si myslím, že jsme schopni čelit 

všem výzvám a pro zaměstnance a členy svazu 

vybojovat jako v minulosti pracovní místa, dů-

stojné důchody a důstojné mzdy. 

 

Na slavnostní části sjezdu pozvaní hosté ve 

svých vystoupeních ocenili dosavadní spoluprá-

ci s odborovým svazem a přislíbili v ní pokračo-

vat s tím, že budou rovněž nápomocni ke vzni-

ku energetická tripartity tak, aby byla funkční a  

přinesla nějaký efekt. Kdy a kde vznikl nápad 

založit energetickou tripartitu? 

Prvotní impuls pochází od předsedy Odboro-

vého svazu ECHO Karla Klusáka,  který byl také 

říká staronový předseda OS PHGN Rostislav Palička 

Lázeňské město Luhačovice se stalo dějištěm celostátního X. sjezdu Odboro-

vého svazu pracovníků hornictví, geologie a naftového průmyslu (OS PHGN), 

kdy si svaz připomněl rovněž 30 let od svého vzniku. Sjezd probíhal 6. a 7. 

března v hornickém hotelu Harmonie I. Na 68 delegátů s hlasem rozhodujícím 

zvolilo do funkce předsedy Rostislava Paličku. Sekundovat mu budou první 

místopředseda Josef Zelenka ze Sdružení odborových organizací Sokolovské 

uhelné a druhý místopředseda Jiří Waloszek ze Sdružení hornických odborů. 

Všichni kandidáti dostali od delegátů plný počet hlasů. Sjezd zvolil rovněž 

nové členy revizní komise, její předsedkyní byla opět potvrzena Dita Hricová.  

Duben 2024 
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Rostislav Palička, předseda OS PHGN 

Josef Zelenka, 1. místopředseda OS PHGN 

Jiří Waloszek, 2. místopředseda OS PHGN 

Dita Hricová, předsedkyně revizní  komise 

Vedení OS PHGN: hostem našeho sjezdu. Oba se zúčastňujeme 

jednání velké tripartity na vládní úrovni. Dost 

často tam ale nedojde k projednání bodů, které 

jsme chtěli. Uvedu konkrétní příklad: Na tripar-

titě 26. února měl být projednán materiál Stát-

ní energetická koncepce a konkurenceschopné 

ceny energií, ale bohužel se tak nestalo. Před-

kladatel, ministr průmyslu a obchodu Jozef 

Síkela, se z důvodu údajné vytíženosti tripartity 

nezúčastnil, její jednání bylo zbytečně dlouhé a 

tento veledůležitý bod se na program vůbec 

nedostal. A tehdy Karel Klusák prohodil, proč 

my nemáme vlastní energetickou tripartitu. Tak 

jsem se toho chytil a řekl jsem: „Karle, já ti ten 

nápad ukradnu a projednám ho na našem 

sjezdu.“ A domluvili jsme se, že na tom bude-

me spolupracovat. Návrh na ustanovení ener-

getické tripartity jsem přednesl na sjezdu a 

delegáti mi v usnesení uložili usilovat ve spolu-

práci s OS ECHO o zřízení Energetické tripartity. 

 

S předsedou OS ECHO jste 25. března zaslali 

ministrovi průmyslu a obchodu Jozefu Síkelovi 

dopis, v němž ho oficiálně žádáte o zřízení 

Energetické tripartity. Jaké jste uvedli důvody? 

Ministr Síkela prohlásil, že chce připravit 

zákon o zajištění řízeného odchodu od uhlí  

v energetice do roku 2033. Důvodem je rovněž 

plánovaná transformace energetiky a tepláren-

ství a s tím související odklon od uhlí. Ale také 

vnitřně si odporující navržená Státní energetic-

ká koncepce, která si vytyčuje cíle, s nimiž lze 

souhlasit, ale současně navrhuje cesty, které  

k těmto cílům, nejen dle našeho názoru, neve-

dou. Aktuální situace, a ne zcela jasná koncep-

ce, vyvolává oprávněné obavy zaměstnanců 

pracujících v hornictví, energetice a tepláren-

ství, kteří jsou zastoupeni našimi odborovými 

svazy, o svá pracovní místa a budoucnost 

svých rodin. Pokud máme jako Česká republika 

odejít od těžby a využití uhlí řízeně, potřebuje-

me se i my, zástupci zaměstnanců, na tento 

odchod připravit. Potřebujeme čas na vytvoření 

sociálních programů ve firmách, na jednání  

s ministerstvem práce a sociálních věcí, s Úřa-

dem práce na využití rekvalifikací, outplace-

ment a další. Naše představa je jednání Ener-

getické tripartity jednou za čtvrt roku, bez účas-

ti ministerstva životního prostředí a tvorby EU. 

Chceme se bavit o české realitě pro české 

zaměstnance a obyvatele, jichž se situace  

v těžbě, energetice a teplárenství týká. 

 

Očekávat od ministra Jozefa Síkely obzvláštní 

iniciativu ve prospěch těžby, energetiky a teplá-

renství asi nelze. Je to tak? 

Bohužel. Ministr opětovně neuznal za vhodné 

se tripartity zúčastnit a odpovídat na dotazy 

sociálních partnerů. Nabízí se otázka, koho 

vlastně zastupuje a čí zájmy prosazuje: Evrop-

ské komise, nebo České republiky? V každém 

případě plat stále dostává od občanů České 

republiky, jejíž zájmy a potřeby by měl prosazo-

vat a zastupovat. Za jeho ministrování přestala 

pracovat Uhelná komise, pracovní skupina pro 

energetickou politiku i pracovní skupina pro 

surovinovou politiku. Přitom žádná z těchto 

pracovních skupin nebyla zrušena. Ministr Sí-

kela komise nesvolává. Respektuje pouze Ev-

ropskou komisi, kam si jezdí pro rady. A bohu-

žel to došlo tak daleko, že dnes je na stole 

Státní energetická koncepce, na níž se však 

nepodílely odbory ani odborové svazy nebo 

další sociální partneři.  

 

Vedení odborového svazu čeká řada důležitých 

akcí. Uveďte prosím ty nejbližší. 

S vedením DIAMO budeme vyhodnocovat 

dohodu o spolupráci. Podobně budeme hodno-

tit spolupráci s vedením Českého báňského 

úřadu. To jsou pro náš odborový svaz velice 

důležití partneři. Dostali jsme pozvání na sněm 

Sdružení hornických odborů, jehož jednání se 

zúčastňuji každý rok. Letošní sněm SHO bude 

volební a já k němu mám osobní vztah. V roce 

2020 jsem odcházel z SHO do Prahy a funkci 

předsedy po mně přebíral Jiří Waloszek. Po 

čtyřech letech mohu říct, že jsem strašně rád 

za to, že to byl právě on. Za dobu, kdy jsme  

s Jirkou spolupracovali na úrovni odborového 

svazu, já jako předseda a on jako druhý místo-

předseda, se naše spolupráce prohloubila. 

Před konáním sněmu SHO můžu říct, že Jiřího 

Waloszka vysoce hodnotím nejen jako schop-

ného a obětavého odborového funkcionáře, ale 

i jako charakterního člověka. Svoje kvality pro-

kázal v nelehké době, kdy utlumované provozy 

přecházely z OKD pod státní podnik DIAMO. 

Nejen že se projevil jako skvělý předseda, vy-

jednavač a odborář. Byl jedním z hlavních vy-

jednavačů společnosti DIAMO, kteří dokázali 

sjednotit podnikovou kolektivní smlouvu. Byl 

hlavním vyjednavačem, který se podílel za Ba-

bišovy éry na dojednání nařízení vlády, vyjedná-

ní odstupného podle kolektivní smlouvy a dal-

ších výhod pro lidi z OKD. 

 

Jako delegát jste se zúčastnil široce medializo-

vaného mimořádného sněmu ČMKOS, na kte-

rém se volil staronový předseda odborové cen-

trály. Co k tomu můžete říci? 

Po našem sjezdu mělo být takové, řekněme, 

volnější období, kdy jsme zpracovávali přijaté 

dokumenty a chtěli jsme se věnovat především 

vnitrosvazové práci. Bohužel byl svolaný mimo-

řádný sněm ČMKOS, aby se zjistilo, jestli býva-

lému a dneska i současnému předsedovi Jose-

fu Středulovi odboráři dají důvěru, či ne. Mimo-

řádný sněm projednal aktuální úkoly a záleži-

tosti kolem odborové centrály, což bylo v pořád-

ku a bylo to připravené velice dobře. Poté pro-

běhly volby. Jsem rád, že novým místopředse-

dou ČMKOS byl zvolen Jiří Vaňásek a chtěl 

bych mu touto cestou pogratulovat a popřát, 

aby se mu v nové funkci dařilo. Ale chtěl bych 

se pozastavit u dalšího bodu programu, kterým 

byla volba předsedy ČMKOS. To, co se odehrá-

lo v rámci působení Josefa Středuly v OS KOVO, 

se nemělo vůbec dostat na veřejnost. Špinavé 

prádlo se má prát doma, to si kováci měli vyří-

dit v rámci svého svazu, a ne to propírat přes 

bulvární tisk. Strašně mě mrzí, že to došlo tak 

daleko, a hlavně, že 113 delegátů mimořádné-

ho sněmu ČMKOS v Praze si muselo upravit 

své kalendáře kvůli šlendriánu jednoho člově-

ka, potažmo odborového svazu. To bylo napros-

to zbytečné a také nákladné, protože konání 

sněmu něco stojí a tento nemusel vůbec být. 

Nicméně volbou sněmu ČMKOS se Josef Stře-

dula stal opětpředsedou komory a já ho tím 

pádem jako předsedu budu dál respektovat. 

A upřímně řečeno, když jsem viděl, jak probí-

há sněm ČMKOS, tak jsem si vybavil ten náš 

nedávný sjezd a sněm a chtěl bych zdůraznit, 

jak jsem rád za to, že jsem členem našeho 

hornického svazu. I když máme také někdy 

problémy, tak se dokážeme domluvit a nálada 

ve svazu je úplně jiná, řekl bych vstřícnější a 

upřímnější. Přál bych si, a nejen já, aby v naší 

odborové centrále do budoucna panovala ob-

dobná nálada, jako u nás ve svazu. Aby se tak 

stalo, bude pro to potřeba dělat daleko více 

než dosud. Začít by s tím měl především nově 

zvolený pan předseda.           Petr Kolev 
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Protokol o průběhu X. sjezdu OS PHGN v Luhačovicích 

Z rozhodnutí rady svazu se X. sjezd Odborové-

ho svazu pracovníků hornictví, geologie a nafto-

vého průmyslu uskutečnil ve dnech 6. a 7. 

března 2024 v Luhačovicích. 

 

Slavnostní část středa 6. března 
 

Úvodem zazněla Hornická hymna. Slavnostní 

část zahájil a delegáty sjezdu přivítal v 16.00 

hodin 2. místopředseda svazu Jiří Waloszek. 

Omluvil nepřítomnost prvního místopředsedy 

svazu Josefa Zelenky z důvodu onemocnění a 

pracovní neschopnosti. 

Přivítal hosty sjezdu:  

Ing. Vladimíra Budinského, MBA, exprezidenta 

Zaměstnavatelského svazu důlního a naftové-

ho průmyslu (ZSDNP),  

Ing. Zbyška Sochora Ph.D., prezidenta ZSDNP, 

Ing. Martina Štemberku Ph.D., předsedu  

Českého báňského úřadu (ČBÚ), 

Ing. Eduarda Muřického, vrchního ředitele  

Ministerstva průmyslu a obchodu ČR (MPO), 

Ing. Romana Sikoru, MBA, generálního ředitele 

těžební společnosti OKD, a.s., 

Ľudovíta Michaloviče, předsedu Odborového 

zväzu pracovníkov baní, geologie a naftového 

priemyslu (OZ PBGN), 

Ing. Petera Šefaru, člena rady OZ PBGN, 

Josefa Středulu, expředsedu Českomoravské 

konfederace odborových svazů.  

Za Průmyslovou alianci odborových svazů 

(PAOS):  

Bc. Romana Ďurča, předsedu Odborového sva-

zu KOVO 

Ing. Pavla Zítka, předsedu Odborového svazu 

Stavba ČR (OS Stavba), 

Karla Klusáka, předsedu Odborového svazu 

ECHO (OS ECHO), 

Bc. Ondřeje Habarta, předsedu Odborového 

svazu pracovníků textilního, oděvního a kože-

dělného průmyslu Čech a Moravy. 

Předseda svazu Rostislav Palička oznámil pří-

tomným, že 3. března náhle zemřel bývalý dlou-

holetý předseda svazu Bc. Jan Sábel a požádal 

přítomné o minutu ticha za něj i ostatní zesnulé 

kolegy. 

Poté stručně zhodnotil činnost svazu v končí-

cím volebním období. Informace byla doprová-

zena promítanou prezentací.  

Místopředseda svazu Jiří Waloszek seznámil 

přítomné s dalším programem. 

Pozván byl rovněž ministr práce a sociálních 

věcí Ing. Marian Jurečka, který se omluvil a 

poslal předtočenou zdravici, která byla účastní-

kům sjezdu promítla. Omluvil se i ministr prů-

myslu a obchodu Ing. Jozef Síkela pro zane-

prázdnění. 

Následovalo vystoupení  Taneční školy Hori-

zonty z havířova a Havířov a první blok vystou-

pení hostů 

Poté následovalo o pět vystoupení Taneční 

školy Horizonty Havířov a druhý blok vystoupení 

hostů. 

Před ukončením slavnostní části místopředse-

da svazu Jiří Waloszek vzpomenul zemřelého 

dlouholetého předsedu svazu Jana Sábela a 

poděkoval osobnostem, které ukončili nebo 

končí své působení v rámci svazu, kolegyním a 

kolegům: nepřítomným Evě Douchové, Monice 

Němcové, Petrovi Švehlovi a přítomným Arnoš-

tovi Ševčíkovi, Jaromírovi Pytlíkovi, Petrovi Bu-

kalovi a Květuši Drobišové. 

Místopředseda Jiří Waloszek ukončil slavnostní 

část X. sjezdu svazu v 17.55 hodin a následně 

byla pořízena společná fotografie všech účast-

níků slavnostní části sjezdu. 

 

Pracovní část X. sjezdu, čtvrtek  

7. března 2024, 9:00 
 

1. Schválení programu sjezdu  

Druhý místopředseda svazu Jiří Waloszek před-

nesl návrh Programu X. sjezdu, jak ho schválila 

XIII. rada svazu dne 14. září 2023: 

1. Schválení programu sjezdu 

2. Schválení Jednacího řádu sjezdu 

3. Volba pracovního předsednictva 

4. Volba pracovních komisí 

a) mandátová a volební komise 

b) návrhová komise 

c) komise pro stanovy a hospodářský řád 

d) komise pro program svazu a tisková komise 

5. Zpráva rady svazu o činnosti od IX. sjezdu 

svazu 

6. Zpráva revizní komise od IX. sjezdu svazu 

7. Zpráva mandátové a volební komise 

8. Projednání a schválení Programu svazu na 

léta 2024-2028 

9. Projednání a schválení návrhu změny stanov 

a hospodářského řádu 

10. Volba funkcionářů svazu 

11. Zpráva volební komise o výsledku voleb 

12. Diskuse 

13. Zpráva předsedy návrhové komise — Sou-

pis usnesení přijatých X. sjezdem svazu 

14. Závěrečné slovo předsedy 

Program sjezdu byl schválen. 

 

Volba funkcionářů svazu 
Předsedající sjezdu Štefan Pintér požádal před-

sedu volební a mandátové komise Mariana 

Wawrzacze o přednesení návrhu na volbu funk-

cionářů svazu. Volba bude probíhat dle platné-

ho volebního řádu OS PHGN, který je součástí 

sjezdových materiálů  Volební komise navrhu-

je provést volby veřejným hlasováním jednotli-

vě o každé funkci. Připomínky a jiné návrhy 

nebyly. 

Volba předsedy svazu 
Na funkci předsedy svazu kandiduje Rostislav 

Palička, který se krátce představil. Předsedající 

přednesl návrh Usnesení: 

X. sjezd svazu volí předsedou svazu pana Rosti-

slava Paličku. 

Přistoupeno k hlasování. pro: 67, zdržel se 

hlasování: 1 

Navržené usnesení bylo přijato, předsedou 

svazu na příští volební období byl zvolen Rosti-

slav Palička. 

Na funkci prvního místopředsedy svazu kandi-

duje Josef Zelenka, který v písemném čestném 

prohlášení ze dne 28. února 2024 vyjádřil sou-

hlas s kandidaturou. 

X. sjezd svazu volí prvním místopředsedou sva-

zu pana Josefa Zelenku. Přistoupeno k hlasová-

ní. Pro: 68. 

Navržené usnesení bylo přijato, prvním místo-

předsedou svazu na příští volební období byl 

zvolen pan Josef Zelenka. 

Na funkci druhého místopředsedy svazu kandi-

duje Jiří Waloszek, který se krátce představil. 

Předsedající přednesl návrh usnesení. X. sjezd 

svazu volí druhým místopředsedou svazu pana 

Jiřího Waloszka. Pro: 67. 

Navržené usnesení bylo přijato, druhým místo-

předsedou svazu na příští volební období byl 

zvolen pan Jiří Waloszek. 

Na funkci předsedkyně revizní komise svazu 

kandiduje Dita Hricová, která se krátce před-

stavila. 
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 X. sjezd svazu volí předsedkyní revizní komise 

paní Ditu Hricovou. Pro: 67 

Navržené usnesení bylo přijato, předsedkyní 

revizní komise svazu na příští volební období 

byla zvolena paní Dita Hricová. 

 

DISKUSE 
 

Předsedající sjezdu Štefan Pintér zahájil a dále 

řídil diskusi. Upozornil na časové omezení dis-

kuze, dle jednacího řádu je stanovena délka 

diskusního vystoupení na 3 minuty.  

Předseda svazu Rostislav Palička kritizoval 

přístup současné vlády k problematice energe-

tiky ČR a způsob (ne)projednávání strategic-

kých materiálů se sociálními partnery. Jedná se 

zejména a Státní energetickou koncepci (SEK), 

která stanoví cíle státu v nakládání s energií, je 

zastřešujícím dokumentem pro českou energe-

tiku. SEK je přijímána na období 25 let a v roce 

2024 se očekává jeho aktualizace. Požádal 

delegáty o pověření k zahájení jednání s cílem 

ustanovit „Energetickou tripartitu” složenou z 

vedoucích představitelů OS PHGN, OS ECHO, 

ZSDNP a MPO, ve které budou uvedené matriá-

ly předjednávány. 

K přednesenému příspěvku nebyly připomínky. 

 

USNESENÍ 

Předseda návrhové komise Jiří Waloszek před-

nesl soupis usnesení přijatých X. sjezdem sva-

zu, který bude přiložen k Protokolu o průběhu 

X. sjezdu OS PHGN konaného ve dnech 6 a 7. 

března 2024.  

X. sjezd svazu, po projednání předložených 

zpráv, návrhů dokumentů a informací, schválil 

tato usnesen: 

1. Sjezd svazu schvaluje program v předlože-

ném znění. 

2. Sjezd svazu schvaluje jednací řád v předlože-

ném znění s navrženou změnou. 

3. Sjezd svazu volí pracovní předsednictvo v 

navrženém složení. 

4. 4/1 Sjezd svazu volí mandátovou a volební 

komisi v navrženém složení. 

4/2 Sjezd svazu volí návrhovou komisi v navr-

ženém složení. 

4/3 Sjezd svazu volí komisi pro stanovy a hos-

podářský řád v navrženém složení. 

4/4 Sjezd svazu volí komisi pro návrh progra-

mu v navrženém složení. 

4/5 Sjezd svazu volí tiskovou komisi v navrže-

ném složení. 

5. Sjezd svazu schvaluje zprávu o činnosti rady 

svazu po IX. sjezdu svazu a vyhodnocení plnění 

programu svazu za léta 2020 až 2024. 

6. Sjezd svazu schvaluje zprávu revizní komise 

svazu o činnosti komise po IX. sjezdu. 

7. Sjezd svazu bere na vědomí zprávu mandáto-

vé a volební komise. 

8. Sjezd svazu schvaluje Program OS PHGN na 

léta 2024–2028. 

9. Sjezd svazu bere na vědomí zprávu komise 

pro stanovy a hospodářský řád. 

10. 10/1 Sjezd svazu schvaluje volbu funkcio-

nářů svazu veřejným hlasováním jednotlivě o 

každé funkci. 

10/2 Sjezd svazu volí předsedou svazu pana 

Rostislava Paličku. 

10/3 Sjezd svazu volí prvním místopředsedou 

svazu pana Josefa Zelenku. 

10/4 Sjezd svazu volí druhým místopředsedou 

svazu pana Jiřího Waloszka. 

10/5 Sjezd svazu volí předsedkyní revizní komi-

se paní Ditu Hricovou. 

11. Sjezd svazu bere na vědomí zprávu volební 

a mandátové komise. 

12. Sjezd svazu ukládá předsedovi svazu usilo-

vat ve spolupráci s OS ECHO o zřízení Energe-

tické tripartity na úrovni OS PHGN, OS ECHO, 

ZSDNP (KZPS) a MPO.  

Předsedající Štefan Pintér oznámil, že program 

X. sjezdu byl projednán v plném rozsahu. 

Závěrem vystoupil s krátkým projevem předse-

da svazu Rostislav Palička.  

X. sjezd OS PHGN byl ukončen v 11:20 

Luhačovice dne 7. března 2024 

(Redakčně upraveno) 

Sněm schválil rozpočet odborového svazu na rok 2024 

Jednání sněmu zahájil předseda svazu Rosti-

slav Palička a sdělil delegátům, že rada svazu 

dne 8. února 2024 schválila řídícím sněmu 

prvního místopředsedu Josefa Zelenku. Proto-

že z důvodu nemoci se nemohl zúčastnit, roz-

hodlo vedení svazu, že řídícím sněmu bude 

druhý místopředseda Jiří Waloszek. 

 

Řídící přednesl návrh programu ve znění schvá-

leném radou svazu dne 8. února 2024. 

Program: 

1) Zahájení 

2) Projednání a schválení programu 

3) Volba komisí: mandátová a volební komise a 

návrhová komise 

4) Zpráva mandátové komise 

5) Čerpání rozpočtu a Účetní závěrka OS PHGN 

za rok 2023 

6) Návrh Rozpočtu OS PHGN na rok 2024  

7) Návrh na celkovou výši odměny pro členy RK 

za uplynulé období 

8) Volba členů Revizní komise 

9) Diskuze 

10) Usnesení 

11) Závěr 

 

Návrh rozpočtu OS PHGN na rok 2024 

Návrh obdrželi delegáti písemně, na místě byl 

předložen návrh rozpočtu X. sjezdu. 

Předseda svazu informoval, že oproti návrhu 

rozpočtu, který XIV. rada svazu dne 22. listopa-

du 2023 doporučila sněmu schválit, jsou v 

návrhu drobné úpravy vyplývající z toho, že: 

• došlo k valorizaci nájemného za hotel Har-

monie l, 

• uzavření nájemní smlouvy na svazový byt v 

Řepích, 

• mění se mzdové náklady v návaznosti na 

změnu počtu svazových inspektorů práce. 

Revizní komise navržené změny projednala per 

rollam a doporučuje sněmu svazu schválit roz-

počet svazu včetně navržených změn. 

l. sněm svazu, po projednání předložených 

zpráv, návrhů dokumentů a informací, schválil 

tato usnesení: 

1. Sněm svazu schvaluje navržený program. 

2. Sněm svazu schvaluje pracovní komise l. 

sněmu. 

3. Sněm svazu bere na vědomí zprávu mandá-

tové komise. 

4. 4/1 Sněm svazu bere na vědomí doporučení 

revizní komise k čerpání rozpočtu a schválení 

účetní závěrky OS PHGN za rok 2023. 

412 Sněm svazu pověřuje radu svazu projed-

náním čerpání rozpočtu a schválením účetní 

závěrky svazu za rok 2023 na jejím zasedání 

dne 25. dubna 2024. 

5. Sněm svazu bere na vědomí: 

c) stanovisko rady svazu k návrhu Rozpočtu OS 

PHGN na rok 2024, 

d) stanovisko revizní komise k návrhu Rozpoč-

tu OS PHGN na rok 2024. 512 Sněm svazu 

schvaluje Rozpočet OS PHGN na rok 2024 v 

předloženém znění. 

6. Sněm svazu schvaluje odměnu pro členy a 

předsedkyni revizní komise. 

7. Sněm svazu schvaluje volbu členů revizní 

komise veřejným hlasováním a o všech kandi-

dátech najednou. 

Sněm svazu volí za členy revizní komise Bc. 

Milenu Bachratou, Melánii Faranovou, Janu 

Kuznikovou, Pavla Murcka a Ing. Dagmar To-

mešovou. 

8. Sněm svazu ukládá členům svazu nahlásit 

stav členské základny k 30. červnu 2024 do 

15. srpna 2024. 

 

V Luhačovicích dne 7. března 2024 
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OBRAZOVÉ STŘÍPKY ZE SJEZDOVÉHO DĚNÍ 
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Snímky ze sjezdového dění pořídili Václav Procházka a Petr Kolev. 
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Rostislav Palička a Vladimír Budinský si předá-

vají podepsané protokoly o plnění odvětvové 

smlouvy za rok 2023. 

 

Měsíčník Odborového svazu pracovníků hornictví, geologie a naftového průmyslu 

HORNÍK — GEOLOG — NAFTAŘ 

Vydává: Odborový svaz PHGN, www.osphgn.cz 

Editor: Petr Kolev, e-mail: petr.kolev9@gmail.com, 

mobil: 739 534 611 

Odvětvová smlouva 

se v roce 2023  

bezezbytku plnila 
 

K tomuto závěru dospěli 26. února na společném 

jednání představitelé Odborového svazu PHGN a Za-

městnavatelského svazu důlního a naftového průmys-

lu. Obě strany uvedly, že od svých členských organizací 

neobdržely ani jednu zprávu o neplnění kolektivní 

smlouvy vyššího stupně. Vzhledem k tomu, jak se 

následně odehrávala vládní tripartita, které jsem se za 

náš odborový svaz zúčastnil, to byla ten den poslední 

dobrá zpráva. 

Hodnocení se za odborový svaz zúčastnili kromě 

předsedy jeho místopředseda Jiří Waloszek a svazová 

právnička Mgr. Markéta Marinková. Za zaměstnavatel-

ský svaz hodnotili odvětvovou smlouvu prezident Ing. 

Vladimír Budinský, MBA, JUDr. Václav Amort, CSc. a 

Ing. Lucie Danielová. 

Po hodnocení se sociální partneři vzájemně informo-

vali o názorech k vládní Aktualizaci politiky ochrany 

klimatu, Státní energetické koncepci a také o chování 

současné vládní garnitury, která nepovažuje za důleži-

té u tak závažných dokumentů pro český průmysl ani 

jeden ze svazů přizvat k tvorbě těchto materiálu. 

Velmi přínosná jsou tato jednání také pro právníky 

obou stran. Společně si mohou vyměnit stanoviska 

svých organizací k vládou navrhovaným legislativním 

krokům, jako je například důchodová reforma nebo 

změny v zákoníku práce, které mají nebo mohou mít 

dopad na kolektivní vyjednávání jak na podnikové, tak 

na odvětvové úrovni. 

Bylo to poslední hodnocení plnění odvětvové 

smlouvy s Vladimírem Budinským, který odešel z pozi-

ce prezidenta na pozici zahraničních záležitostí za-

městnavatelského svazu. Vladimír Budinský zastupuje 

ČR a zaměstnavatelský svaz v EURACOAL, kde je 

Senior Vice-President, v EHK OSN, kde je místopředse-

dou Skupiny expertů a WMC, kde je IOC Liaison pro 

ČR. Chtěl bych touto cestou Vladimírovi Budínskému 

poděkovat za jeho přínos při uzavírání odvětvových 

smluv s naším odborovým svazem.  

Od 1. března 2024 je prezidentem ZSDNP Ing. Zby-

šek Sochor, Ph.D., který byl dříve ředitelem odboru 

hornictví na ministerstvu průmyslu a obchodu. Oba se 

na naše pozvání zúčastnili 6. března jako hosté slav-

nostní části X. sjezdu odborového svazu v Luhačovi-

cích. 

Text a foto:  

Rostislav Palička, předseda OS PHGN 

Umírají nejen šachty, ale i jejich 

lidé. A tak jsme se všichni dozvě-

děli smutnou zprávu, že v neděli 

3. března 2024 náhle dotlouklo 

srdce dlouholetého předsedy 

Odborového svazu pracovníků 

hornictví, geologie a naftového 

průmyslu Bc. Jana Sábela.  

S novodobou historií odborové-

ho svazu je úzce spjata právě 

postava Bc. Jana Sábela, který 

jako funkcionář odborů působil 

plných třicet let. Pro hornické 

odbory pracoval čtyři roky jako 

místopředseda svazu a 16 let byl 

jeho předsedou. Počátkem deva-

desátých let byl u založení Koordi-

načního odborového orgánu OKD 

(dnešní Sdružení hornických od-

borů), jehož byl předsedou. V 

roce 2000 byl delegáty sjezdu 

zvolen místopředsedou odborové-

ho svazu. V roce 2004 byl na 

sjezdu zvolen předsedou Odborového svazu 

PHGN. V této funkci, ve které se plně osvědčil, 

byl delegáty sjezdů odborového svazu opětov-

ně volen až do roku 2020.  

Za jeden z největších úspěchů odborového 

svazu a své práce považoval dlouholeté úsilí 

za dosažení a legalizaci předčasných důchodů 

pro hlubinné horníky, který se odborům pod 

jeho vedením nakonec podařilo dotáhnout do 

úspěšného konce. 

Jako potvrzení předešlých slov přinášíme 

citát z rozhovorů, které s ním po léta vedl sva-

zový časopis HGN. 

 

 

HGN 12/2016: 
 

Pro horníky z OKD jste ale dojednali v rámci 

novodobé historie ČR naprosto ojedinělé opat-

ření. Je to tak? 

„Ano, po 23 letech nepřetržitého vyjednávání 

a nátlaku na všechny vlády, které se za tu 

dobu vystřídaly, se nám až s koaliční vládou 

Bohuslava Sobotky podařilo prosadit návrh 

novely zákona o důchodovém pojištění, který 

umožní, aby přes 3300 horníků mohlo odejít 

do předčasného starobního důchodu. Horníci 

z hlubinných dolů tak mohou nastoupit do 

důchodu již v 56 letech, respektive do před-

časné penze v necelých 53 letech. Lidem za-

městnaným v hlubinném hornictví, kteří toto 

zaměstnání začali vykonávat před 1. říjnem 

2016, a kteří odpracovali celkem alespoň 

3300 směn, respektive 3081 směn, pokud 

zaměstnání v hlubinném hornictví skončilo z 

důvodu dosažení nejvyšší přípustné expozice, 

se pro výpočet důchodového věku nově odeč-

te 7 let. Je to obrovský úspěch vykoupený 

nepřetržitým úsilím celé generace funkcionářů 

odborového svazu a jeho členů, kteří se zú-

častňovali demonstrací. Všechna tato opatře-

ní, vybojovaná odborovým svazem, přišla v 

pravý čas a významně pomůžou postiženým 

horníkům a jejich rodinám překonat nejhorší 

období.“ 

 

 

Odkaz Jana Sábela svým nástupcům: 
 

„Vždy, když v hornictví bylo nejhůř, ať už přímo 

v konkrétním dole, nebo na vyšší úrovni, tak 

se horníci semkli a začali úzce spolupracovat, 

podporovat ty, kterým se momentálně nedaří. 

Přál bych si, aby se právě na sjezdu potvrdilo, 

že se v této tradici bude pokračovat v rámci 

celého odborového svazu, že odborová sdru-

žení budou i nadále spolupracovat. Solidaritu 

mají horníci a odboráři zakódovanou už v krvi. 

Jejich úkolem bude udržet členskou základnu 

a zvolit kvalitní program, který by vedl k další-

mu zlepšení pracovních a životních podmínek 

zaměstnanců. Svaz musí zachovat dosavadní 

kvalitní servis služeb členům. Proto bych chtěl 

i prostřednictvím našeho měsíčníku HGN po-

děkovat radě svazu a odborovým funkcioná-

řům nejen v hornictví, ale i v ostatních odvět-

vích, které sdružuje odborový svaz, za dosa-

vadní spolupráci. Jako funkcionář odborů na-

plno pracuji už 30 let. A na tuto spolupráci a 

společně dosažené úspěchy jsem velmi hrdý.“  

 

Zdař bůh! 

Bc. Jan Sábel 
 

1. 3. 1952 – 3. 3. 2024 


